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بازي »مار و نقطه« تجربه مشترك اكثر كاربران از 
 »Snake« نخستين بازي هاي موبايلي بود. بازي
را شركت نوكيا در س�ال 2001 روي گوشي هاي 
تلفن توليدي خود تعبيه كرد تا زيربناي عمارتي 
را بگذارد كه امروز تبدي�ل به كاخي بلندمرتبه 
و ش�گفت انگيز در جه�ان س�رگرمي ها ش�ده 
اس�ت. اپليكيش�ن هاي بازي  تلفن همراه چند 
سالي مي شود كه حتي از رقيب قدر خود يعني 
كنسول هاي بازي هاي ديجيتال پيشي گرفته اند 
و بخشي از زندگي روزانه ميلياردها نفر از مردم 
جهان را تس�خير كرده اند. در ايران نيز ش�اهد 
رشد روز افزون اين پلتفرم هستيم. برنامه نويسي 
اندرويد راحت تر بوده و گيم هاي بيشتري از آن 
منتشر مي شود، ولي زبان برنامه نويسي آي او اس 
)شركت اپل( سخت تر است و گيم هاي كمتري 
ب�راي كاربران آيف�ون و  آي پ�د و اي مك توليد 
مي شود. اكنون اين پرس�ش ها مطرح است كه 
توليد كنندگان از چه نهاد يا سازمان هايي مجوز 
توليد و انتش�ار اي�ن اپليكيش�ن ها را دريافت 
مي كنند؟ چ�ه نهادهاي�ي و چطور ب�ر محتوا و 
س�رويس دهي اين پلتفرم ها نظارت مي كنند؟ 
چ�ه قانون هاي�ي در م�ورد اپليكيش�ن هاي 
هنجار شكن وجود دارد و چطور اجرايي مي شود؟

 )Newzoo( بنا به آمارهاي س��ايت معتبر نيوزو
بازي ه��اي موبايلي در اي��ران تقريب��اً 21 ميليون 
و 300هزار كاربر در س��ال ۹5 داش��ته كه به طور 
ميانگين روزانه 75 دقيقه بازي كرده اند. همچنين 
درآمد بازي ه��اي موبايلي در ايران در س��ال ۹5، 
رقمي معادل 142 ميلي��ارد و 400 ميليون تومان 

برآورد شده است. 
 نظارت در آينده اي نامعلوم

با گسترش روزافزون بازي هاي ديجيتالي، مسئولان 
وزارت ارش��اد نظامي تدوين كردن��د كه اطلاعات 
مورد ني��از در خص��وص محتواهاي آسيب رس��ان 
بازي ها و فرهنگ صحيح استفاده اش را در اختيار 

خانواده ها و كاربران قرار دهند. 
  )ESRA(نظام رده بندي سني بازي هاي رايانه اي
از س��ال 13۸۸ در بنياد ملي بازي ه��اي رايانه اي، 
زير نظر وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي كار خود 
را آغاز كرد. وظيفه اين نظ��ام در گام اول نظارت بر 
محتواي بازي هاي PC و كنسولي و رده بندي سني 

آنها بر اساس محتواهاي آسيب رسان بود. 
 در گام دوم و ب��ا توجه به فراگير ش��دن بازي هاي 
موبايلي، رده بندي اينگونه بازي ها نيز در دستور كار 
اين نظام قرار گرفت.  نگراني و عدم آگاهي خانواده ها 
از محت��واي تأثيرات رواني بازي ها بر اثر اس��تفاده 
نادرس��ت، نظام ESRA را بر آن داشت تا تمامي 
اطلاعاتي را ك��ه خانواده ها براي انتخاب درس��ت 
بازي ها ني��از دارند، براي آنها جم��ع آوري كند و از 
طريق سايت اينترنتي اش در اختيار آنها قرار دهد. 
اين سايت شامل قسمت هاي مختلفي مي شود كه 
از جمله آنها مي توان ب��ه توصيه به والدين، معرفي 
بازي ها، جس��ت وجوي بازي براس��اس رده بندي، 

معرفي پيكتوگرام ها و مشاوره  آنلاين اشاره كرد. 
وب س��ايت جديد ESRA  اكنون مدت هاست كه 
در مرحله  آزمايشي اس��ت و قرار اس��ت در آينده  
نامشخص تحت آدرس www. esra. org. ir در 

دسترس عموم قرار گيرد!
 محتواي آسيب رسان ندارند !

سيد حسيني، مديرعامل مركز تحقيقات بنياد ملي 
بازي هاي رايانه اي در مورد اي��ن نگراني مي گويد: 
»چون بازي هاي موبايلي توزي��ع ديجيتال دارند، 
برخلاف بازي هاي پي س��ي و كنس��ولي كه بيشتر 
فيزيكي توزيع مي شوند، نظارت بر بازي هاي موبايلي 
بهتر است. از طرف ديگر بازي هاي موبايلي به دليل 
گرافيك و داستان پردازي ساده تر، خيلي محتواي 

آسيب رسان ندارند. 
 بس��ياري از بازي هاي ايراني مطابق با فرهنگ ما 
س��اخته مي ش��ود، به همين دليل محتواي مفيد 
در آنها زياد اس��ت. از طرف ديگ��ر بحث بازي هاي 
جدي )بازي هايي كه با هدف اوليه غير از سرگرمي 
صرف ساخته مي شوند( مطرح شده كه ما هم سعي 
كرديم آنها را براي همه پلتفرم ها در قالب مسابقات 
مطرح كنيم.«  دوسال پيش هم بنياد ملي بازي هاي 
رايانه اي در همين راستا و پس از توافقات و مذاكرات 

گسترده با فروش��گاه هاي ديجيتالي عرضه كننده 
بازي  هاي موبايلي راهكاري را براي مميزي پس از 

انتشار بازي ايجاد كرد. 
در نتيجه تمام��ي ماركت ها پنل��ي اختصاصي به 
منظور بررس��ي بازي ها در اختيار نظام رده بندي 

سني بازي ها يا ESRA  قرار داده اند. 
توليدكنندگان بازي بايد ب��ا توجه به مميزي هاي 
تعيين شده از س��وي ESRA اقدام به توليد بازي 
كنند و در صورتي كه ش��بهاتي در زمينه مميزي 
بازي موبايلي وجود داش��ته باشد، بازي هاي داراي 
مشكل از ماركت ها تا زماني كه تغييرات بر اساس 
مميزي در آن ايجاد ش��ود، حذف مي شود و اجازه 

انتشار نخواهد داشت. 
در واقع بنياد ملي بازي ه��اي رايانه اي ايران اعتقاد 
دارد كه با استفاده از نظام رده بندي سني بازي هاي 
رايانه اي و مميزي و نظارت ب��ر بازي  هاي موبايلي 
مي تواند روند انتش��ار بازي در كش��ور و شكوفايي 
حوزه بازي را ايجاد كند كه در نهايت اين مس��ئله 
باعث شكوفايي صنعت بازي سازي ايران در حوزه 

پلتفرم موبايل شده است. 
از جمله معيارهاي مميزي از سوي نظام رده بندي 
س��ني بازي هاي رايانه اي ايران عبارتن��د از: معيار 

خشونت، س��لامت، اس��تفاده از دخانيات، ترس، 
هنجار اجتماعي، نااميدي و محتواي خلاف عفت 
و غير اخلاقي، خلاف ارزش هاي ديني و اس��لامي 
جامعه ايران��ي و خلاف امنيت و آس��ايش عمومي 

كشور.
 روشي كه هيچ جاي دنيا وجود ندارد

اواخر س��ال ۹2 نيز در ششمين جش��نواره وب و 
موبايل ايران، مدير وقت س��امانه هاي همراه مركز 
رسانه هاي ديجيتال از الزامي شدن اخذ مجوز براي 
اپليكيش��ن ها و برنامه هاي كارب��ردي تلفن همراه 
خبر داد و گفت: فعالان اين بخش به عنوان ناش��ر 
ديجيتال بايد از مركز توس��عه فناوري اطلاعات و 
رس��انه هاي ديجيتال مجوز ارائه خدمات دريافت 
كنند.  اميرسياح از الزام براي اخذ مجوز اپ استورها 
)فروشگاه هاي اپليكيشن موبايل ( اينگونه خبر داده 
بود: ارائه دهندگان خدمات اپليكيش��ن، به عنوان 
ناشران ديجيتال بايد قبل از ارائه خدمات، از سايت 
س��رآمد وزارت ارش��اد –saramad. ir - مجوز 
فعاليت دريافت كنند.  نظارت در اين زمينه همراه 
با انتشار محتوا صورت مي گيرد تا كاربران در انتظار 
دريافت خدمات نمانند. البته زم��ان صدور مجوز 
براي محصولات نرم افزاري حداكثر س��ه ماه اعلام 

شده است.
در واق��ع متقاضي��ان درياف��ت مج��وز نش��ر بايد 
درخواس��ت كتبي خ��ود را به همراه يك نس��خه 
كامل و playable بازي ب��ه معاونت نظارت بنياد 
بازي هاي رايانه اي تحويل دهند.  اكنون سه سال از 
اين الزام قانوني گذشته و به لطف معافيت مالياتي و 
بيمه برخي از بازي سازها اپليكيشن هاي بي كيفيت 

را منتشر كرده اند. 
اين قانون به يكي از مهم ترين منابع كسب درآمد 
البته ب��ا كلي محدوديت، دردس��ر و دوندگي براي 
برخي توليدكننده ها تبديل ش��ده اس��ت. روشي 
كه هيچ ج��اي دنيا وجود ندارد و اي��ن ماركت ها و 
عرضه كننده ها هستند كه مجوز گرفته و بر برنامه ها 

نظارت دارند. 
 قانوني مانع خلاقيت و نوآوري 

علاوه ب��ر اين م��وارد آنچه خطرناك اس��ت اينكه 
اينگونه ايده ها باعث خواهد ش��د كه ن��وآوري در 
بين برنامه نويسان و توس��عه دهندگان اپليكيشن 
از بين برود، زي��را مهم ترين نكته اي ك��ه تاكنون 
باعث شده بود چند اپليكيشن  خوب در وب ايران 
به كاربران عرضه ش��ود عدم وجود كاغذبازي هاي 

اداري بوده است. 
از س��وي ديگر بازي هاي اندرويد به راحتي منتشر 
مي ش��وند و اگر حتي 5درصد افراد براي يك بازي 

پول بپردازند، سازندگان سود خواهند كرد! 
شيوه پرداخت درون برنامه اي كه توسعه دهندگان 
بازي هاي رايگان با معتاد كردن كاربران از آن طريق 
درآمد كسب مي كنند هم موجود است. اين موارد 
موجب مي شود تا توليد كنندگاني با اهداف خاص 
)سياس��ي، اجتماعي( بدون نياز به مجوز و فارغ از 

نظارت، سرگرم فعاليت هايشان باشند. 
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وعده تشكيل جلسه ستاد ملي زنان و خانواده 5ساله شد
آخرين جلسه ستاد ملي زن و خانواده؛ ارديبهشت ماه سال 92!

بازيهايموبايليدرزمينبيقانونيبازيمیکنند
چرا يك نهاد مشخص براي نظارت بر اپ هاي موبايلي وجود ندارد ؟

ششمين و آخرين جلسه ستاد ملي زن و خانواده 
در ارديبهشت ماه سال 92 برگزار شد؛ ستادي كه 
هدف از تشكيلش، حذف تمام موازي كاري هايي 
بود كه در حوزه هاي مختلف در زمينه فعاليت هاي 
امور بانوان وجود داشت و بنا بود اين ستاد تمام 
فعاليت هاي مختص زنان را از روي كاغذ به ميدان 
عمل بياورد. براس�اس اصل 138 قانون اساسي 
تمام مصوبات اين ستاد طبق مجوز هيئت وزيران، 
لازم الاجراست و تمامي سازمان ها و دستگاه هايي 
كه به موضوع زنان و خانواده مي پردازند، موظفند 
براس�اس مصوبات س�تاد اقدام كنن�د و نتايج 
اقدامات خ�ود را به اين س�تاد گ�زارش دهند. 
س�تاد زن و خانواده، اما نه فق�ط در طول دولت 
يازده�م برگزار نش�د و رئيس جمه�ور فرصتي 
براي تش�كيل جلسه اين س�تاد نگذاشت كه با 
سپري ش�دن بيش از 100روز از دولت دوازدهم 
نيز خبري از تشكيل جلس�ه اين ستاد نيست. 
در دولت دهم ستاد ملي زن و خانواده شش جلسه 
تش��كيل داد. نتيجه برگزاري اين جلسات تصويب 
13 مصوبه بود كه دولت و دستگاه هاي اجرايي ملزم 
به اجراي اين مصوبات بودن��د، اما در دولت يازدهم 
جلسه اي تشكيل نشد و تعطيلي جلسات ستاد ملي 

زن و خانواده همچنان ادامه دارد. 
  آخرين جلسه 

ششمين جلسه اين ستاد در ارديبهشت ماه سال ۹2 
انگار جلسه پاياني اين ستاد بود. 

در اين جلسه قرار شد كميته تخصصي توانمندسازي، 
كارآفريني و اشتغالزايي زنان و خانواده ذيل شوراي 
عالي اشتغال تصويب شود. همچنين تصويب كليات 
طرح بيمه زنان خانه دار و تش��كيل جلسه كارگروه 
تخصصي به منظور بررسي نحوه اجرايي شدن طرح 
بيمه زنان خانه دار و افزايش مدت مرخصي زايمان 
براي مادران از شش ماه به ۹ ماه و در نظر گرفتن دو 
هفته مرخصي براي همسرانشان و تصويب برنامه 
اجرايي طرح ملي آم��وزش زوج هاي جوان از ديگر 

نتايج اين جلسه بود. 
با روي كار آمدن دولت يازدهم جلسات ستاد ملي 
زن و خانواده تعطيل ش��د. شهيندخت مولاوردي، 
معاون رئيس جمهور در ام��ور زنان و خانواده دولت 

يازدهم آب��ان ماه س��ال ۹2 در واكنش ب��ه برگزار 
نشدن جلسات اين ستاد گفت: »ساختار مركز امور 
زنان و خانواده با توج��ه به تغيير آن به معاونت بايد 
تغيير كند. « يكسال بعد و در تيرماه ۹3 مولاوردي 
در خصوص اين س��تاد گفت: »بايد درباره دستور 
جلسه س��تاد ملي زن و خانواده كار ش��ود. ما براي 
برگزاري اين جلسه مي خواستيم ابتدا به يك دستور 
مش��خص برس��يم كه نياز به مصوبه داشته باشد و 
حضور رئيس جمهور را ايج��اب كند. اكنون با دفتر 
رئيس جمهور در حال هماهنگي هس��تيم و حتماً 
اين جلسه برگزار خواهد شد!«  در نهايت سال ۹4 به 
جاي تشكيل جلسه ستاد ملي زن و خانواده معاونت 
زنان و خانواده رئيس جمهور جلس��ه كميس��يون 
تخصصي ستاد ملي زن و خانواده را برگزار كرد. در 
اين جلسه مقرر شد مصوبات قبلي ستاد توسط اعضا 
مورد بازبيني و اولويت بندي قرار گيرد و اصلاحاتي 
در تركيب اعضاي ستاد پيش��نهاد شود. در دي ماه 
سال ۹4 لايحه احكام مورد نياز اجراي برنامه ششم 
توس��عه توس��ط رئيس جمهور به مجلس ارائه شد 
كه م��اده 2۶ اين لايحه به موضوع زن��ان و خانواده 
اختصاص پيدا كرده بود. بر اين اساس اولويت هاي 
س��تاد ملي زن و خانواده به س��مت و سوي عدالت 

جنسيتي منحرف شد. 
  وعده هايي كه محقق نشد

آخرين وعده تش��كيل جلس��ه س��تاد مل��ي زن و 
خانواده 17 ارديبهشت ماه درس��ت 12 روزمانده 
به دوازدهمين دوره انتخابات رياست جمهوري بود. 
در روزهاي منتهي به انتخابات با پر رنگ تر ش��دن 
ش��عارهاي جنس��يتي و تمركز تيم تبليغات دكتر 
روحاني بر »زنان«  به عنوان نيم��ه اي از جامعه كه 
كشاندنشان پاي صندوق هاي رأي مي توانست در 
نتيجه نهايي انتخابات تعيين كننده باش��د،  وعده 
برگزاري جلسه ستاد ملي زن و خانواده نيز بخشي 
از برنامه هاي تبليغاتي ب��ود، اما اينبار نيز اين وعده 
اجرايي نشد تا كارنامه دولت يازدهم در حوزه زنان 
و خانواده از تشكيل حتي يك جلسه ستاد ملي زن 
و خانواده نيز خالي بماند و تمرك��ز معاونت زنان و 
خانواده تنها روي حضور زنان در ورزشگاه ها محدود 

و محصور شود. 
همزمان با آغاز به كار دولت دوازدهم نيز مجدداً وعده 
برگزاري جلسات ستاد ملي زن و خانواده داده شد، 
به طوري كه معصومه ابتكار، معاون رئيس جمهور در 
امور زنان و خانواده مردادماه سال جاري در مراسم 
معارفه خود از احياي اين ستاد خبر داد و اين وعده 

باز هم از سوي وي تكرار شد. 
اوايل آبان م��اه وي در خص��وص آخرين وضعيت 
تشكيل س��تاد ملي زنان و خانواده گفت:»جلسات 
و كارگروه هاي بين بخشي را براي ايجاد هماهنگي، 
تشكيل س��تاد و تعيين دستور جلس��ه كه در واقع 
تكاليف ماده 101 قانون برنامه ششم است، برگزار 

كرده ايم.«
وي با بيان اينكه تقريباً دستور كار جلسه ستاد ملي 
زنان و خانواده آماده اس��ت، اظهار داشت: » تلاش 
مي كنيم هرچه زودتر جلس��ه س��تاد ملي زنان و 
خانواده را تش��كيل دهيم. « اما باز هم اين وعده ها 

محقق نشد. 
  تذكر مجلس براي پايان يك تعطيلي 

حالا تعدادي از نمايندگان مجلس هم به اين ماجرا 
ورود كرده اند و طي نامه اي احياي اين س��تاد را از 
رئيس جمهور خواس��تار ش��دند. اين نمايندگان با 
اشاره به وقفه طولاني ايجاد شده در كار اين ستاد و 
با توجه به ماده 101 قانون برنامه ششم توسعه كه بر 
اساس آن برنامه ريزي در راستاي عدالت جنسيتي بر 
مبناي اصول اسلامي بايد طبق شاخص هاي ابلاغي 
اين ستاد باشد، تس��ريع در برگزاري جلسات ستاد 
ملي زن و خانواده را از رئيس جمهور خواستار شدند.  
طيبه سياوشي عنايتي، عضو كميسيون فرهنگي 
مجلس و يك��ي از امضاكنندگان نام��ه مذكور در 
خصوص تشكيل اين ستاد مي گويد: »ستاد ملي زن 
و خانواده بايد تشكيل شود تا شاخص هاي مدنظر در 

ماده 101 برنامه ششم توسعه نيز عملي شود.« 
به گفته وي پيگيري تش��كيل جلس��ات اين ستاد 
بر عهده  معاونت زنان و خانواده است و نمايندگان 
مجل��س دراين ب��اره ب��ه رئيس جمهور ني��ز تذكر 

داده اند. 
كبري خزعل��ي، عضو ش��وراي فرهنگي اجتماعي 
زنان هم با بيان اينكه دول��ت برخلاف قانون عمل 
كرده، مي افزايد: »وظيفه اين ستاد ايجاد هماهنگي 
و نظارت بر دستگاه ها است. دبيرخانه اين ستاد نيز 
موظف است كه هر شش ماه يكبار گزارش عملكرد 
دستگاه ها را به شوراي عالي انقلاب گزارش دهد كه 
با توجه به شرايط كنوني اين ستاد دستگاه ها را رها 

كرده است.«

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* در 15 س��ال گذش��ته هر س��ال 150 ت��ا 1۸0 ه��زار متخصص و 
تحصيلك��رده ايراني به خارج مهاج��رت كردن. ح��دود 400 تا 500 
نفر در روز! درختاني كه هزينه رش��دش با ماست، اما ميوه هاش واسه 

خارجيا... 

* حسين كازروني توييت كرد: 
جناب آقاي سيدحس��ن خميني؛ نمي گوييم ش��ما از بودجه مؤسسه 
استفاده شخصي مي كنيد؛ مي گوييم با اين بودجه ها چرا يك مستند 
حرفه اي و جهاني، چرا يك فيلم سينمايي در بالاترين سطح كيفي، چرا 
توليد محتواي مؤثر در رسانه هاي اجتماعي، از سيره و تفكر امام امت 

نداريم؟! بودجه خرج چه مي شود؟!

* اين هم يك توييت قابل تأمل درباره عوارض خروج از كشور
ما بيش��تر غصه قيمت نان داريم تا عوارض خروج از كشور؛ انگار ديگر 
پابرهنگان صاحبان اين انقلاب نيستند كه حتي انقلابيون هم آنها را 

فراموش كرده اند!

* امين هم با انتشار اين تصوير اينگونه نوشت: 
همه چيزشو داد رفت... جز ايمانش!

واهمهژلههايي
باژلاتينخوکيدرسفرهمردم

پاس�تيل و ژله از جمله خوراكي هاي پر طرفداري است كه امروز براي 
خودش جاي ويژه اي باز كرده است، اما آيا ژله يا پاستيلي كه مي خوريم 
حلال است يا حرام ؟ اين سؤالي است كه شايد به واسطه خريد از بازار 
مسلمانان و كشوري اسلامي حتي به ذهن خيلي از ما خطور نمي كند 
و حتي اگر ش�ك كنيم به برچس�ب حلالي كه روي اي�ن محصولات 
زده ش�ده اعتماد مي كنيم و آن را حلال به ش�مار مي آوريم، اما گويا 
مستنداتي حكايت از واردات ژلاتين حرام به كشور دارد؛ اصلي ترين 
دليل اين ماجرا ه�م اختلاف قيمت چند براب�ري ژلاتين حلال گاوي 
و ژلاتين حرام و غير بهداش�تي خوكي اس�ت. قيمت هر كيلوگرم از 
ژلاتين خوكي در بازار بين الملل 3 تا 5 دلار اس�ت و ژلاتين گاوي در 
همين بازار حدود 13 تا 15 دلار به ازاي هر كيلوگرم اس�ت، بنابراين با 
توجه به هزينه گم�رك و هزينه هاي واردات، ژلاتي�ن وارداتي گاوي 
نمي تواند كم تر از 16 تا 17 دلار به دس�ت توليد كننده داخلي برس�د، 
در صورتي كه توليدات شركت هاي ژلاتين خوكي براي مصرف كننده 
داخلي با توجه به اين اختلاف قيمت زياد، بسيار به صرفه تر خواهد بود!

تستي كه در حال حاضر براي تعيين خوكي يا گاوي بودن ژلاتين وارداتي 
صورت مي گيرد، استفاده از روش PCR  است كه منشأ ژلاتين را بر اساس 
DNA مورد بررسي قرار مي دهد؛ اين روش به دليل فرآيند خاص توليد 
ژلاتين كه حدود چهار ماه طول مي كشد و طي اين فرآيند DNA بافت 
مورد استفاده تخريب مي شود، قابل اس��تناد نيست و نتايج حاصله از اين 
روش، همراه با خطا اس��ت.  هر چند اخيراً متوليان اين مس��ئله، دستگاه 
دقيقي را خريداري كرده اند كه lc- ms/ms نام دارد، اما برخي معتقدند 
با وجود اين دستگاه جديد و دقيق، باز هم ژلاتين هاي خوكي وارد كشور 
مي شود.  دو سال پيش هم رئيس پژوهشكده تغذيه ايران از ورود و استفاده 
از آنزيم ها و طعم دهنده هايي با سرمنش��أ حيوانات حرام گوش��تي مانند 
خوك خبر داد. به گفته وي، حدود 2 هزار افزودني غذايي با منشأ نامشخص 
وارد كشور مي شود.  رس��ول كدخدايي با بيان اينكه در حوزه ذبح و صيد 
نظارت هاي كافي وجود دارد، تأكيد كرده بود: مشكل اصلي در تركيباتي 
است كه به عنوان افزودني در فرآوري مواد غذايي استفاده مي شود. اينها از 
خارج از كشور وارد مي شود و روي منش��أ آنها هيچ نظارتي نيست و هيچ 
قانوني كه دستگاه هاي نظارتي و حاكميتي به استناد آن تعيين منشأ بكنند، 
وجود ندارد. در اين زمينه صرفاً به گزارش هاي تأمين كننده اكتفا مي شود، 

در حالي كه اين گزارش  ها هميشه قابل اعتماد نيست. 
به گفته وي 50 درصد مواد غذايي كش��ور وارداتي اس��ت كه بخشي از آن 
به صورت مواد غذايي خام و بخش ديگر به صورت مواد اوليه به كش��ور وارد 
مي شود. اين در حالي اس��ت كه از بعُد حلال بودن روي مواد اوليه نظارت 
نمي ش��ود. علاوه بر اين در كش��ور هيچ ابزاري وجود ندارد كه منشأ اين 
افزودني ها مورد بررسي قرار بگيرد.  رئيس پژوهشكده علوم و صنايع غذايي 
در مورد منشأ واردات طعم دهنده ها و مواد اوليه هم اينگونه توضيح داده 
بود: طيف وسيعي از كش��ورها اقدام به صادرات مواد اوليه مي كنند و مواد 
اوليه از مبدأ تا مقصد، مس��يرهاي مختلفي را طي مي كنند، به گونه اي كه 
ممكن است بدون اينكه متوجه باشيم از رژيم صهيونيستي واردات صورت 

بگيرد و بعد از دست به دست شدن هاي بسيار به ايران برسد. 

ديدار پنجم سران قوا در حوزه آسيب هاي 
اجتماعي با رهبر معظم انقلاب

تأکيدرهبرانقلاب
برپيشگيريازتوسعهآسيبهاياجتماعي

وزير كشور با اشاره به پنجمين جلسه سران قوا و مسئولان با رهبر 
معظم انقلاب در حوزه آس�يب هاي اجتماعي گف�ت: رهبر معظم 
انقلاب در اين جلسه بر پيگيري مسئله حاشيه نشيني تأكيد كردند. 
عبدالرضا رحماني فضلي در حاشيه جلسه ش��وراي اجتماعي وزارت 
كش��ور در جمع خبرنگاران درباره مصوبات اين جلس��ه و برنامه هاي 
انجام شده براي كاهش آسيب هاي اجتماعي گفت: ديروز جلسه شوراي 
اجتماعي بعد از پنجمين ملاقات با رهبر معظم انقلاب برگزار ش��د و 

مصوباتي در دستور كار قرار گرفت. 
وي خاطرنش��ان كرد: بعد از برگزاري پنجمين جلس��ه با مقام معظم 
رهبري كه همه دستگاه ها و سران قوا حضور داشتند ايشان يك ارزيابي 

با توجه به گزارش ستاد مطرح كردند. 
وزير كش��ور افزود: در پنجمين جلس��ه ملاقات با مقام معظم رهبري 
چندين دس��تگاه و بنده گزارش هايي را مطرح كرديم و نهايتاً ايشان 

دستورات و سياست هاي جديدي را ارائه فرمودند. 
وزير كش��ور با ابراز اينكه »ما هر ش��ش م��اه يكبار گ��زارش عملكرد 
دستگاه ها را در حوزه آسيب هاي اجتماعي خدمت رهبر معظم انقلاب 
ارائه مي دهيم«، اظهار كرد: اينبار و در پنجمين جلسه نيز گزارش هاي 

در حوزه هاي مختلف از جمله طلاق  و اعتياد ارائه شد. 
وي راجع به موضوع حاشيه نش��يني در ش��هرها نيز گف��ت: در بحث 
حاشيه نش��يني اقدامات خوبي در حوزه هاي محتواي��ي، اجتماعي و 
كالبدي صورت گرفته اس��ت. البته اين موضوع راضي كننده نيست و 

رهبر معظم انقلاب هم بر آن تأكيد داشته اند. 
رحماني فضلي درباره تأكي��دات رهبر معظم انق��لاب بر موضوع رفع 
حاشيه نش��يني گفت: رهبر معظم انقلاب تأكيد داش��تند كه بايد به 
حاشيه نشيني با اولويت بيشتري پرداخته شود و حتي وزارت كشور را 

خطاب كردند كه با اولويت موضوع حاشيه نشيني را پيگيري كنند. 
وزير كش��ور تصريح كرد: مقام معظم رهبري همچنين در استفاده از 
ظرفيت هاي مردمي و سمن ها )سازمان هاي مردم نهاد( در حوزه كاهش 
آسيب هاي اجتماعي تأكيد داشتند؛ ضمن اينكه در مورد سمن ها بايد 

كمك ها و حمايت هاي مالي صورت گيرد. 
وي اضافه كرد: در حوزه پيشگيري نيز رهبر معظم انقلاب سياستگذاري  را 
مطرح كردند كه 50 درصد منابع بايد به صرف امور پيشگيري صورت گيرد 
و اين موضوع عمق نگاه ايش��ان را به كنترل آسيب هاي اجتماعي نشان 
مي دهد.  به گزارش فارس رحماني فضلي درباره اين پرسش كه امسال در 
لايحه بودجه چقدر به مقوله آسيب هاي اجتماعي پرداخته شده است، 
گفت: دولت رديف مستقلي براي آسيب هاي اجتماعي در نظر گرفته كه 
رقم آن حدود 300 ميليارد تومان است و اين مي تواند گام مؤثري نسبت 
به سال قبل باشد. البته اين رقم جداي از بودجه عمراني 200 ميلياردي 
بحث حاشيه نشيني است.  وزير كش��ور تصريح كرد: البته اختصاص اين 
مبالغ كافي نيست، اما دس��تگاه ها هم بايد از منابع داخلي خود استفاده 

كنند و كارهاي بيشتري با اولويت ها براي اين مسائل انجام پذيرد.

کبری فرشچی

 در پي وقوع س��انحه رانندگي براي اتوبوس حامل دانش آموزان استان 
البرز و درگذشت چند نفر،  س��ردار غيب پرور پيام تس��ليتي صادر كرد. 
رئيس سازمان بسيح مستضعفين در اين پيام گفته است: اين حادثه قلوب 
آحاد ملت ايران را جريحه دار و متأثر س��اخته و باعث حزن و اندوه عميق 
شد. ضمن عرض تس��ليت مصيبت وارده به بازماندگان، از خداي متعال 
همجواري با شهيدان والامقام و صبر و شكيبايي براي خانواده  معزز آنها را 
مسئلت مي كنم و از مسئولان امر مي خواهم با اهتمام جدي براي درمان 

مجروحان اين حادثه از هيچ تلاشي دريغ نورزند. 
  مشاور عالي سازمان سنجش گفت: مهلت ثبت نام در آزمون كارشناسي 
ارشد سال ۹7 دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالي از جمله دانشگاه آزاد تا 

ساعت 24 يك شنبه 2۶ آذر تمديد شد. 
  وزير بهداشت ضمن تشريح اقدامات انجام شده در جهت رفع نيازهاي 
بهداش��تي و درماني مناطق زلزله زده غرب كش��ور تأكيد كرد: ۸4 واحد 
خانه بهداشت و مركز جامع سلامت در مناطق زلزله زده غرب كشور سال 

آينده به بهره برداري خواهند رسيد. 
  مجيد زارع فرد، مدير كل حمايت هاي اجتماع��ي كميته امداد از ارائه 
تسهيلات خدمت سربازي به ۹ هزار و 271 مددجوي تحت حمايت اين 
نهاد در شش ماه  نخست امسال خبر داد و گفت: فرزند 2 هزار و ۸50 مددجو 

تحت حمايت كميته امداد از خدمت سربازي معاف شده اند. 
  رئيس دانش��گاه علم و صنعت با تأكيد بر برخورد قاطع با دانشجويان 
مسبب پاك كردن پرچم اسرائيل از زمين دانشگاه گفت: چه انجمن و چه 

دانشجويان با هر كسي كه مسبب اين كار باشد، برخورد جدي مي شود. 
 يك متخصص طب ايراني گفت: اگر به مو به عنوان راهي براي دفع مواد 
زائد بدن نگاه كنيم، متوجه خواهيم شد كه ليزر و سوزاندن مو چه عوارضي 
در پي خواهد داشت؛ اين كار باعث حبس دوده در بدن و ايجاد سوء  مزاج 

در بافتي مي شود كه مو از آن مي روييد. 
  مديركل آموزش و پرورش ش��هر تهران گفت: معلم بايد به دانش آموز، 
فكر كردن را بياموزد، اما برخي معلمان به دليل تسلط سايه شوم كنكور بر 
نظام آموزشي كشور، فكر نكردن و سطحي بودن را به دانش آموز منتقل 

مي كنند. 
  رئيس كميسيون حمل ونقل و عمران شوراي شهر تهران، ري و تجريش 
گفت: انتصابات  صورت گرفته در ش��هرداري تهران بر اساس روابط است 
و تخصصي نيس��ت.  افرادي كه ارتباطات فاميلي و دوستي هاي قديمي 
داشتند در مس��ند مديريت قرار گرفتند. محمد عليخاني گفته است اگر 

اينطور پيش برود با شهردار به مشكل مي خوريم. 

زهرا چيذري 
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سازمانپژوهشواردمدارسميشود
رئيس سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي گفت: برخي كتاب ها با 
مُهر جعلي اين سازمان در مدارس بين دانش آموزان پخش مي شود. 
حجت الاسلام والمسلمين محي الدين بهرام محمديان اظهار داشت: بايد 
اقدام پژوهي و درس پژوهي را بر مبناي مسائل كلاس انجام دهند، اما دو 

سال است كه داريم راه را در معلم پژوهي به اشتباه مي رويم. 
وي ادامه داد: معلم پژوهي بر مبناي مشاهدات باليني يك معلم اتفاق 
مي افتد و از يك مس��ئله به همراه ارائه راهكار تش��كيل مي شود و در 
واقع تجربه نگاري است كه در كشور توسط معلمان كم به آن پرداخته 
مي ش��ود.  محمديان عنوان كرد: معلم بايد دانش آموز را به فكر كردن 
وادار كند و تنها انتقال دهنده صرف دانش نباش��د، اما برخي معلمان 

دانش آموز را به اشتباه به كتب كمك درسي ارجاع مي دهند. 
وي تصريح كرد: ما بايد دانش آموز را براي زندگي تربيت كنيم و نه براي 
كنكور؛ دانش آموزي كه به دليل استرس س��نگ كوب كرد، خانواده و 

معلمش به دليل وارد كردن استرس به او مسئول هستند. 
محمديان اظهار داشت: برخي كتاب ها با مُهر جعلي سازمان پژوهش 
و برنامه ريزي آموزش��ي در مدارس بين دانش آموزان پخش مي شود؛ 
در حالي كه به كلي دعوت به استفاده از كتب كمك درسي فكر كردن 
بين دانش آموزان را متوقف مي كند؛ بايد به دانش آموزان ميدان سؤال 

پرسيدن داده شود تا درس ها را بهتر ياد بگيرند. 

بهزوديازهر3ايرانييكنفرسالمندميشود
رئي�س بني�اد مل�ي نخب�گان اس�تان اصفه�ان گف�ت: 9/8درصد 
جمعي�ت اي�ران س�المند اس�ت و در آين�ده نه چن�دان دور، 30 
درص�د جمعي�ت يعن�ي از هر س�ه نف�ر، ي�ك نفر س�المند اس�ت. 
شقايق حق جو جوانمرد اظهار كرد: مهم ترين پديده روان شناختي جهان، 
سالمندي اس��ت و يك روند رو به رشد س��المندي در جهان در حال وقوع 
است كه بخش��ي از آن مربوط به توانمندي بيشتر در سلامت است.  وي با 
بيان اينكه سالمندي به سن بالاي ۶0 س��ال اطلاق مي شود، گفت: تغيير 
الگوي جمعيت در حال رخ دادن اس��ت و افزايش سالمندان يك موضوع 
جهاني اس��ت.  حق جو بيان كرد: ۹/۸  درصد جمعيت ايران سالمند است 
و در آينده نه چندان دور، 30 درصد جمعيت يعني از هر س��ه نفر، يك نفر 

سالمند است.  


